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Még marad Bajnai, Orbánnak várnia kell - Mi tart ilyen hosszú ideig?

Kolláth György

A magyarnál sokkal később kezdődtek Nagy-Britanniában a parlamenti választások, ám a brit törvényhozás és
kormány már felállt, míg a magyar kabinet eskütételére még majd egy hónapot kell várni. A STOP - egyebek
mellett - a körülményes hazai gyakorlat okairól kérdezte Kolláth György alkotmányjogászt.

"A választ a magyar közjogi berendezkedés adja, amelyik eltér az európai hagyományoktól, és jelentősen eltér
például a brit modelltől" - kezdi Kolláth György. A briteknél a választások után azonnal megtörtént a
kormányváltás, a királynő kinevezte az új miniszterelnököt, akinek vezetésével elkezdett működni az új kabinet.
Ott például évtizedek óta változatlan a kormányzati szerkezet.

A hazai rendszer más, nálunk a miniszteriális rendszer is jelentősen változni fog. Egészen más minisztériumok
jönnek létre, mint voltak eddig, erről viszont törvényt kell alkotni, hisz nem létező minisztérium élére minisztert
kinevezni képtelenség. Tehát azt követően lesznek itthon új miniszterek, miután lesznek új minisztériumok.

Kolláth György szerint még ennél is bonyolultabb a honi szisztéma, mert az új miniszterjelölteket meg kell
hallgatniuk a parlamenti bizottságoknak, amelyek viszont csak akkor tudják meghallgatni a jelölteket, ha már
felálltak. Ez május 14-én megtörtént, vagyis a következő napokban sor kerülhet a tárcavezető-jelöltek
meghallgatására.

Nehézkesen, magyarosan

A közvélekedéssel ellentétben nem kormányalakítási megbízás hangzik el az Országgyűlés alakuló ülésén,
hanem csak a miniszterelnöknek javasolt személy megerősítése történik meg, vagyis Magyarországnak
hamarabb lesz megválasztható kormányfője, mint kormánya. A jövő héten aztán a miniszterelnök személyéről
és a kormányprogramról együtt dönt a Ház, ezután kerülhet sor a kormány felállítására, és a névsort még az
államfőnek is meg kell erősítenie a kinevezésekkel. Picit nehézkes ez a folyamat, de így alakult ki.

Az alkotmányjogász arra is felhívja a figyelmet, hogy bár a Bajnai-kormány megbízatása május 14-én
megszűnt, nem teljesen távozik a kabinet, hanem átalakul korlátozott jogosítványokkal bíró ügyvezető
kormánnyá. A korlátozás vonatkozik elsősorban a jogalkotásra, nemzetközi szerződések megkötésére, személyi
változtatásokra. Ezeken kívül a kormány épp úgy működik, mint korábban. A leköszönő kabinet Kolláth szerint
példásan, európai módon viselkedik átadás dolgában, ehhez azonban nem igazán társul a másik oldal bizalma.

Nem látszanak a koponyák

Arra a felvetésre, mely szerint a kevesebb minisztériumhoz képest nem csökken a parlamenti bizottságok
száma, az alkotmányjogász azt mondta, hogy a bizottságok vonatkozásában nagy szerepe van a
hagyománynak, és a házszabály is előírja, hogy milyen bizottságoknak kötelező lenniük. Ilyen például az
alkotmányügyi vagy az európai ügyekért felelős bizottság. Ugyanakkor egyetért azzal, hogy hosszabb távon
hasonulnia kell egymáshoz a kormányzati és parlamenti struktúrának.

Az, hogy a szakterületek összevonása miatt egyes nemzetközi fórumokon hazánk csak államtitkári szinten
képviselteti majd magát, Kolláth György szerint bizonyos hátrányokat jelenthet Magyarországnak az
érdekérvényesítésben. Az elnevezésnek kevésbé, a felhatalmazásnak viszont nagy a jelentősége. A jogász úgy
véli, az új struktúra tele van hasonló hibákkal. "Csúcsminisztériumokhoz csúcsminiszterek kellenének, mint
amilyen például Klebelsberg Kunó vagy Baross Gábor voltak, ilyen koponyákat egyelőre nem látok" - osztja meg
kételyeit Kolláth.

Silányulhat a demokrácia

A prezidenciális (elnöki) vagy félprezidenciális rendszerre való átállás az alkotmányjogász szerint közjogilag
megvalósítható, az ehhez szükséges kétharmaddal rendelkezik a kormányoldal. A mai elnök közjogilag politikai
felelősséget nem visel, csak a legvégső esetre szóló jogi felelőssége van. Ha mondjuk félelnöki-rendszert
alakítana ki az új kabinet, az ezzel járó felelősség kérdését, az elnök, a kormány és a parlament viszonyait is
rendezni kellene.

"Kétharmaddal teljesen átírható a közjogi térkép, de nem lehet csak úgy belebarmolni az alkotmányba" -
figyelmeztet Kolláth György. Szerinte a jövő fő kérdése, hogy érvényesülnek-e az alkotmányban és a
házszabályban lefektetett ellenzéki jogok, vagy üressé, formálissá silányulnak-e. "Egy demokratikus



gondolkodású többség soha nem lehet elég előzékeny a kisebbséggel szemben."
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